
Protokół  Nr LXIV/2023 

Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 26 października 2023 r. 

w sali narad Urzędu Miejskiego w Bornem Sulinowie. 

LXIV (64) Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 26 października 2023 r. otworzył i jej 

przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol. 

Na wstępie stwierdził, że na ustawowy skład Rady – 15, w sesji uczestniczy 15 radnych, co 

stanowi quorum i podejmowane uchwały przez Radę będą prawomocne. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powitał Burmistrza Bornego Sulinowa Dorotę 

Chrzanowską, Zastępcę Burmistrza Bogdana Korpala, Skarbnika Gminy Lidię Ławrukajtis, 

Sekretarza Gminy Beatę Czarnecką-Herbaczewską, Dyrektora Liceum Ogólnokształcącego w 

Bornem Sulinowie Jacka Wojciechowskiego, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Bornem Sulinowie 

Wiesława Tranbowicza, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Łubowie Luizę Kostrubiec, Dyrektora 

Szkoły Podstawowej w Juchowie Iwonę Mrozicką, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Jeleniu 

Izabellę Kraemer, Dyrektora Centrum Kultury i Rekreacji w Bornem Sulinowie Paulinę Undrych-

Matkowską, Dyrektora Miejskiej Biblioteki Publicznej w Bornem Sulinowie Annę Gałązkę, 

przewodniczących jednostek pomocniczych gminy, radnych oraz wszystkich, którzy oglądają 

obrady. 

Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1, nr 2 i nr 3 do protokołu. 

Następnie Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przystąpił do realizacji punktu „Wnioski 

o zmianę porządku obrad sesji”. Zapytał, czy ktoś chce zgłosić wnioski w sprawie zmiany 

porządku sesji. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska zgłosiła wniosek o wprowadzenie do porządku sesji w punkcie 10 

pn. „Podjęcie uchwał w sprawach” projektu uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy 

Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie - jako podpunkt 18. Powiedziała, że kadencja 

obecnej Rady Społecznej trwała do 27 czerwca 2023 r. Pismo o wyznaczenie przedstawiciela 

Wojewody do Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie wysłano 26 

kwietnia br., w którym podano termin sesji, na której planuje się podjęcie uchwały w tej sprawie. 
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Dopiero 20 października 2023r. wpłynęło od Wojewody Zachodniopomorskiego pismo 

wskazujące jego przedstawiciela w Radzie Społecznej ZOZ w Bornem Sulinowie. Projekt uchwały 

został przesłany radnym w dniu wczorajszym za pośrednictwem platformy 

bornesulinowo.sesja.pl. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

zgłoszonym przez Burmistrza wnioskiem o wprowadzenie do porządku sesji w punkcie 10 pn. 

„Podjęcie uchwał w sprawach” projektu uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy 

Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie - jako podpunkt 18: 

 za głosowało 15 radnych, 

 głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Porządek Sesji Rady Miejskiej w dniu 26 października 2023 r. przedstawiał się 

następująco: 

1. Otwarcie obrad sesji i stwierdzenie quorum. 

2. Wnioski o zmianę porządku obrad sesji. 

3. Przyjęcie protokołów poprzednich Sesji Rady Miejskiej (Nr 62/2023 z 28.09.2023 r. i Nr 

63/2023 z 12.10.2023 r.). 

4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie między 

sesjami. 

5. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie między sesjami oraz z wykonania uchwał. 

6. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 

7. Wolna Trybuna. 

8. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Borne Sulinowo za rok szkolny 

2022/2023, w tym o wynikach sprawdzianu i egzaminów w szkołach, których prowadzenie 

należy do zadań własnych gminy. 

9. Ocena przebiegu sezonu turystycznego 2023 w Gminie Borne Sulinowo. 

10. Podjęcie uchwał w sprawach: 
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1) rozpatrzenia skargi na działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 

Bornem Sulinowie oraz Burmistrza Bornego Sulinowa; 

2) przyjęcia stanowiska dotyczącego reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu 

strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji; 

3) przystąpienia do sporządzenia Planu ogólnego Gminy Borne Sulinowo; 

4) nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 

(dotyczy nieruchomości oznaczonej działką nr 68/5 w obrębie Jeziorna); 

5) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej oznaczonej działką nr 3/25 w miejscowości 

Borne Sulinowo); 

6) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej oznaczonej działką nr 89/138 w miejscowości 

Borne Sulinowo); 

7) wyrażenia zgody na dzierżawę na czas nieoznaczony nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części nieruchomości gruntowej zabudowanej budynkiem 

świetlicy wiejskiej, oznaczonej działką nr 6/28 w miejscowości Jeleń); 

8) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 4 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy nieruchomości gruntowej o powierzchni 389 m2 z 

nieruchomości oznaczonej działką nr 148/1 w miejscowości Krągi); 

9) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 4 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy nieruchomości gruntowej o powierzchni 377 m2 z 

nieruchomości oznaczonych działkami nr 147/3 i nr 148/1 w miejscowości Krągi); 

10) wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach 

stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy nieruchomości oznaczonych 

działkami nr 69/2 i 70/1 w miejscowości Ciemino); 

11) wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy nieruchomości oznaczonej działką nr 209 w 

miejscowości Piława); 
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12) wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy nieruchomości oznaczonej działką nr 104 w 

miejscowości Śmiadowo); 

13) ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników ochotniczych 

straży pożarnych oraz kandydatów na strażaka ratownika OSP z terenu Gminy Borne 

Sulinowo; 

14) określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości; 

15) określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych; 

16) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok; 

17) wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 

2023-2034; 

18) powołania Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie. 

11. Interpelacje i zapytania radnych. 

12. Wolne wnioski i informacje. 

13. Ustalenie terminu następnej sesji. 

14. Zamknięcie sesji. 

Punkty 1 i 2 porządku obrad zostały zrealizowane. 

Ad 3. Przyjęcie protokołów poprzednich Sesji Rady Miejskiej (Nr 62/2023 z 

28.09.2023 r. i Nr 63/2023 z 12.10.2023 r.). 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że protokoły poprzednich Sesji Rady 

Miejskiej były wyłożone do wglądu i radni mieli możliwość zapoznania się z ich treścią. Zapytał, 

czy są uwagi do protokołów Nr 62/2023 z 28.09.2023 r. i Nr 63/2023 z 12.10.2023 r. 

Uwag do protokołów nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

przyjęciem protokołów Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie Nr 62/2023 z 28.09.2023 r. i Nr 

63/2023 z 12.10.2023 r.: 
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 za głosowało 15 radnych, 

 głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Protokoły Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie Nr 62/2023 z 28.09.2023 r. i Nr 

63/2023 z 12.10.2023 r. zostały przyjęte. 

Ad 4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych 

w okresie między sesjami. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przedstawił informację o działaniach 

podejmowanych w okresie między sesjami o następującej treści: 

„W okresie od ostatniej sesji odbyła się w dniu 12 października 2023 r.  sesja zwołane na wniosek 

Burmistrza Bornego Sulinowa, której tematem było podjęcie uchwał w sprawach: 

1) udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Szczecineckiego z przeznaczeniem na 

dofinansowanie wykonania zmian do dokumentacji technicznej dla inwestycji pn. Budowa 

ścieżki rowerowej w ciągu drogi powiatowej nr 1298Z ul. Orła Białego w Bornem Sulinowie (w 

kwocie 14.500,00zł); 

2) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok. 

W okresie międzysesyjnym odbyły posiedzenia poniższe komisje Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie: 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza odbyła jedno posiedzenia, którego tematem było: 

1. Ocena finansowa realizacji zadań oświatowych w Gminie Borne Sulinowo za rok szkolny 

2022/2023. 

2. Zaopiniowanie projektów uchwał będących przedmiotem Sesji Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie zwołanej na 26 października 2023 r., w tym projektów uchwał w sprawach 

podatków i opłat lokalnych na 2024 rok. 

Komisja Rozwoju odbyła jedno posiedzenia, którego tematyka przedstawiała się następująco: 
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1. Podsumowanie przebiegu sezonu turystycznego 2023 w Gminie Borne Sulinowo. 

2. Ocena stanu realizacji zadań oświatowych w Gminie Borne Sulinowo za rok szkolny 

2022/2023. 

3. Zaopiniowanie projektów uchwał w zakresie działania komisji, będących przedmiotem sesji 

zwołanej na 26 października 2023 r. , w tym projektów uchwał w sprawach podatków i opłat 

lokalnych na 2024 rok. 

Komisja Rewizyjna odbyła jedno posiedzenie, na którym kontynuowała kontrolę w Urzędzie 

Miejskim w Bornem Sulinowie, której przedmiotem było funkcjonowanie jednostek Ochotniczych 

Straży Pożarnych na terenie Gminy Borne Sulinowo oraz rozpoczęła prace związane z 

podsumowaniem działań podejmowanych w kadencji 2018-2023. 

Komisja skarg, wniosków i petycji odbyła jedno posiedzenie, na którym rozpatrywała skargę na 

działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bornem Sulinowie oraz Burmistrza 

Bornego Sulinowa. 

Wypracowane przez komisję stanowisko odnośnie rozpatrywanej skargi stanowi załącznik do 

projektu uchwały ujętego w porządku dzisiejszej sesji. 

W dniu 11 października br. – na zaproszenie Dyrektora Szkoły Podstawowej w Juchowie – 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Elżbieta Niepelt uczestniczyła w uroczystym otwarciu 

Ekopracowni OZE w szkole. 

W dniu 20 października br. wpłynęło rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody 

Zachodniopomorskiego stwierdzające nieważność § 1 ust. 8 uchwały Nr LXII/980/2023 Rady 

Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 28 września 2023 r. w sprawie ustalenia wysokości i zasad 

wypłacania diet dla radnych Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. Zgodnie ze stanowiskiem 

judykatury uzależnienie otrzymania w danym miesiącu diety wyłącznie od obecności, czy też 

nieobecności radnego na sesjach czy posiedzeniach komisji – bez uwzględnienia sytuacji, w 

których radny w danym miesiącu podejmuje inne działania na rzecz jednostki samorządu 

terytorialnego, a więc wykonuje inne obowiązki związane z pełnioną przez niego funkcją – jest 

niedopuszczalne.”. 
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Ad 5. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie między sesjami oraz z 

wykonania uchwał. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że wszyscy radni otrzymali 

sprawozdanie Burmistrza Bornego Sulinowa z działalności w okresie międzysesyjnym. 

Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 6 do 

protokołu. 

Po tym zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi, pytania do sprawozdania. 

Uwag i pytań nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do Pani Burmistrz, czy chciałaby coś 

dodatkowo przekazać. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska odpowiedziała, że nie, dziękuję. 

Ad 6. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 

W punkcie sesji pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głosu nie 

zabierano. 

Ad 7. Wolna Trybuna. 

W punkcie sesji pn. „Wolna Trybuna” głosu nie zabierano. 

Ad 8. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Borne Sulinowo 

za rok szkolny 2022/2023, w tym o wynikach sprawdzianu i egzaminów w 

szkołach, których prowadzenie należy do zadań własnych gminy. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali informację pisemną 

o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Borne Sulinowo w roku szkolnym 2022/2023. 

Obowiązek sporządzenia i przedstawienie przedmiotowej informacji wynika z art. 11 ust. 7 
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ustawy z dnia 14 grudnia 2016 r. Prawo oświatowe - Dz. U. z 2023 r. poz. 900 z późniejszymi 

zmianami. 

Informacja była przedmiotem posiedzenia Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju. 

informacja pisemna o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Borne Sulinowo w roku 

szkolnym 2022/2023 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do przewodniczących komisji o 

przedstawienie opinii. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski przeczytał opinię komisji 

o następującej treści: 

„Komisja Budżetowo-Gospodarcza analizowała informację o stanie realizacji zadań oświatowych 

w Gminie Borne Sulinowo za rok szkolny 2022/2023. 

Komisja stwierdziła, że w informacji uwzględniono podstawowe elementy związane z 

prawidłowym funkcjonowaniem podległych placówek oświatowych, w tym organizację szkół i 

przedszkoli, wyniki egzaminów zewnętrznych, współpracę szkół ze środowiskiem lokalnym, 

ważniejsze osiągnięcia uczniów, finansowanie zadań oświatowych w roku szkolnym 2022/2023, 

realizację innych zadań oraz kontrole. 

Jak co roku szczególną uwagę zwrócono na finansowanie zadań oświatowych. Z przedłożonej 

informacji wynika, że otrzymywana z budżetu państwa subwencja oświatowa od wielu lat nie 

pokrywa kosztów finansowania oświaty na terenie Gminy Borne Sulinowo. Przedstawione dane 

dotyczące finansowania zadań oświatowych w roku szkolnym 2022/2023  potwierdzają, że w 

stosunku do roku szkolnego 2021/2022 nastąpiło zwiększenie subwencji oświatowej o 

1.383.024,00zł i wyniosła ona 9.083.980,00zł. Dodatkowo na realizację zadań oświatowych 

uzyskano dotacje z budżetu państwa i innych źródeł w kwocie 747.785,34zł. Wydatki na realizację 

zadań oświatowych wzrosły w stosunku do roku szkolnego 2021/2022 o 1.704.944,74zł i wyniosły 

17.439.182,83zł przy jednoczesnym zmniejszeniu liczby uczniów - o 7% zmniejszyła się liczba 

uczniów w szkołach i o 17% w oddziałach przedszkolnych. W ubiegłym roku szkolnym wzrosła 

także kwota wydatków finansowanych ze środków własnych gminy, która wyniosła 

7.607.417,49zł, jednak dzięki wzrostowi subwencji stanowi niższy o 2% poziom niż w ubiegłym 

roku - 44% w ogólnej strukturze finansowania zadań oświatowych. 
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Głównym czynnikiem powodującym zwiększenie poziomu wydatków był wzrost wydatków na 

wynagrodzenia i pochodne o 698.566,72zł w stosunku do roku szkolnego 2021/2022. Wydatki 

pozapłacowe wzrosły natomiast o 418.685,10zł, koszt dowożenia uczniów wzrósł o 103.292,23zł, 

o 52.585,13zł wzrosła dotacja dla niepublicznych przedszkoli i aż o 174.488,40zł (prawie 165%!) 

dotacje na dzieci z terenu gminy Borne Sulinowo uczęszczające do przedszkoli na terenie innych 

gmin. 

We wzroście poziomu wydatków swój udział miały także inwestycje realizowane przy udziale 

środków własnych gminy takie jak: Ekopracownia w Szkole Podstawowej w Łubowie - 3.595,65zł, 

Ekopracownia w Szkole Podstawowej w Juchowie - 26.371,02zł, likwidacja barier 

architektonicznych w Szkole Podstawowej w Juchowie - 84.332,39zł oraz adaptacja i 

dostosowanie pomieszczeń higieniczno-sanitarnych w Szkole Podstawowej w Bornem Sulinowie - 

42.128,03zł. 

Komisja zauważa także, że w stosunku do roku szkolnego 2021/2022 nastąpiło zauważalne 

pogorszenie wyników zarówno egzaminu ósmoklasisty jak i maturalnego z matematyki, co w 

przypadku powtórzenia się w kolejnym roku szkolnym powinno być poddane analizie. 

Podsumowując Komisja Budżetowo-Gospodarcza oceniła pozytywnie realizację zadań 

oświatowych w Gminie Borne Sulinowo za rok szkolny 2022/2023, w tym finansowanie tych 

zadań.”. 

Pisemna opinia Komisji Budżetowo-Gospodarczej w tym zakresie stanowi załącznik nr 8 do 

protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler przedstawił opinię komisji o następującej treści: 

„Komisja Rozwoju zapoznała się z informacją pisemną na temat realizacji zadań oświatowych w 

Gminie Borne Sulinowo w roku szkolnym 2022/2023 oraz wysłuchała wyjaśnień na nurtujące ich 

pytania udzielonych przez Kierownika Referatu Usług Wspólnych Andrzeja Łesyka. 

Po zapoznaniu się z ww. opracowaniem oraz po wysłuchaniu wyjaśnień, komisja przyjęła 

powyższą informację. 

W roku szkolnym 2022/2023 uczniowie szkół podstawowych przystąpili do egzaminu 

ósmoklasisty i podobnie jak w latach poprzednich rozwiązywali testy z języka polskiego, 

matematyki oraz z języka angielskiego. W Gminie Borne Sulinowo zgłoszonych było 83 uczniów. 
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Średni wynik procentowy z języka polskiego w gminie wyniósł 60,28%. Powyżej tej średniej test 

napisali uczniowie SP w Bornem Sulinowie – 67,04% i SP w Juchowie – 65,08% Powyższe szkoły 

uzyskały wynik powyżej średniej w powiecie wynoszącej 61,23%. Natomiast SP w Bornem 

Sulinowie uzyskała lepszy wynik niż średni wynik w kraju wynoszący 66,00%. Najsłabiej poradzili 

sobie uczniowie ze SP w Łubowie uzyskując wynik 54,33% i SP w Jeleniu – 54,67%. 

Z matematyki średnia gminy wyniosła 41,76%. Powyżej średniej egzamin napisali uczniowie ze SP 

w Bornem Sulinowie – 45,36%, SP w Jeleniu – 45,33% oraz ze SP w  Juchowie – 44,33%. Poniżej 

średniej gminy egzamin napisali uczniowie ze SP w Łubowie – 32%. Żadna ze szkół podstawowych 

w Gminie Borne Sulinowo nie osiągnęła średniego wyniku w powiecie, który wyniósł 49,08%. 

Średni wynik z języka angielskiego w gminie wyniósł 56,60%. Wynik powyżej średniej gminy 

odnotowali uczniowie ze SP w Bornem Sulinowie – 66,60% oraz ze SP w Jeleniu - 61%. Wyniki 

poniżej średniej uzyskali uczniowie SP w Juchowie – 51,58% i SP w Łubowie – 47,21%. Z 

przedstawionych danych wynika, że SP w Bornem Sulinowie miała lepszy wynik niż średni wynik 

w powiecie wynoszący 62,46% i średni wynik w kraju wynoszący 66%. 

Komisja przeanalizowała dane dotyczące wyników egzaminu maturalnego w Liceum 

Ogólnokształcącym im. Bohaterów Oflagu II D w Bornem Sulinowie, do którego przystąpiło 18 

uczniów. Z danych przedstawionych w informacji wynika, że wyniki procentowe z egzaminu na 

poziomie podstawowym są niższe od średnich wyników w powiecie oraz w kraju. 

Z języka polskiego na poziomie podstawowym licealiści uzyskali wynik 51%, czyli o 12 punktów 

procentowych niższy niż średni wynik w powiecie. Najsłabiej uczniowie poradzili sobie z testem z 

matematyki na poziomie podstawowym uzyskując wynik 49%, który był o 14 punktów 

procentowych niższy niż średni wynik w powiecie wynoszący 63% i aż o 22 punkty procentowe 

niższy niż w kraju wynoszący 71%. 

Najlepsze wyniki odnotowano z języka angielskiego na poziomie podstawowym - 76%, jednakże 

był niższy o 6 punktów procentowych od wyniku uzyskanego w powiecie. 

Na poziomie rozszerzonym najwyższy wynik uczniowie uzyskali z języka polskiego – 73% i z języka 

angielskiego – 73%.  Wynik z języka polskiego był o 16 punktów procentowych wyższy niż średni 

wynik w powiecie i aż o 23 punkty procentowe wyższy od średniego wyniku w kraju. Natomiast 

wynik z języka angielskiego był wyższy o 6 punktów procentowych od średniego wyniku w 

powiecie i o 4 punkty procentowe wyższy niż średni wynik w kraju. 

Wynik zbliżony do wyniku w powiecie odnotowano z geografii – 40%, tj. tylko o 1 punkt 

procentowy niższy. Wyniki z pozostałych przedmiotów były niższe od średnich wyników 



11 
 
procentowych w powiecie i w kraju. Najsłabiej poradzili sobie maturzyści z egzaminem z 

matematyki na poziomie rozszerzonym uzyskując wynik 8%, przy średniej powiatu wynoszącej 

39% i średniej w kraju – 50%. 

Zdawalność z egzaminu maturalnego w Liceum Ogólnokształcącym w Bornem Sulinowie wyniosła 

83%, czyli o 17 punktów procentowych mniej niż za rok szkolny 2021/2022. 

Uczniowie brali udział w konkursach przedmiotowych, olimpiadach oraz zawodach sportowych, 

których nazwy i zasięg konkursu oraz zdobyte miejsca przez uczniów w poszczególnych 

placówkach opisano w informacji. 

Ponadto szkoły z terenu Gminy Borne Sulinowo włączały się we współpracę z licznymi 

instytucjami i organizacjami z terenu gminy i powiatu, m.in. poprzez formy współpracy opisane w 

informacji. 

Komisja zwróciła uwagę na stale rosnące wydatki związane z finansowaniem zadań oświatowych. 

Z przedstawionych w informacji danych wynika, że zarówno subwencja oświatowa jak i dotacje 

pozostają niemal na niezmienionym poziomie od roku szkolnego 2017/2018. Subwencja, którą 

gmina jako organ prowadzący otrzymuje z budżetu państwa, wystarcza jedynie na pokrycie 52% 

realnych wydatków, natomiast dotacje z budżetu państwa, z budżetów gmin i z pozostałych 

źródeł stanowią tylko 4%. Zaangażowanie środków własnych gminy w finansowanie zadań 

oświatowych stanowi 44% w ogólnych wydatkach, która to kwota z roku na rok wzrasta.”. 

Pisemna opinia Komisji Rozwoju w tym zakresie stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że na sesję zostali zaproszeni 

dyrektorzy szkół działających na terenie Gminy Borne Sulinowo i radni mogą zadawać pytania, 

ewentualnie zgłaszać uwagi do tych opinii. Zwrócił się również do dyrektorów szkół, czy chcieliby 

się czymś pochwalić, ewentualnie mają jakieś problemy, które by chcieli przekazać radzie. 

Radni nie zadawali pytań. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bornem Sulinowie Wiesław Tranbowicz powiedział, że 

problemy jak mają, to muszą je rozwiązywać, ale o tym nie będzie mówił. Wypowiedział się w 

jednej sprawie, która wyszła z inicjatywy organu prowadzącego, a szczególnie od pani Burmistrz i 

pani Skarbnik. Przypomniał, że od ponad roku, prawie 2 lata, mamy księgowość przy Urzędzie 

Miasta, jako Referat Usług Wspólnych. Powiedział, że jest bardzo miło rozczarowany, bo myślał, 

że będzie dużo gorzej, że będą trudności, będzie źle. Pewne takie przeszkody na samym początku 
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były z obsadą kadrową, ale to szybko się udało rozwiązać. Naprawdę jest pozytywnie zaskoczony, 

że to tak funkcjonuje. Obawy mieli duże i poważne. Trudności są jakieś może minimalne, ale 

korzyści jest dużo więcej. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że cieszy go to niezmiernie, że pan 

dyrektor bynajmniej jest zadowolony, że powstało takie Centrum Usług Wspólnych, że działa. 

Wie, że zawsze jest opór, jeśli się coś nowego wprowadza, tak samo jak sołtysi bali się funduszu 

sołeckiego, a dzisiaj by od niego na pewno nie odstąpili. Tak samo Centrum Usług Wspólnych 

chyba pełni swoją rolę, tak jak powinno pełnić, a jeśli nie, to zawsze jest możliwa poprawa. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej w Łubowie Luiza Kostrubiec odniosła się krótko do samych 

egzaminów, bo jest to temat dla nich dyrektorów bardzo i ważny i czasem też bardzo smutny, 

kiedy słuchają i kiedy widzą wyniki. Chciałaby, żeby też mieli taką świadomość, że wyniki 

egzaminów nie są odzwierciedleniem pracy nauczyciela w 100%, bo jako nauczyciele dokonują 

wszelkich starań, organizują różnorodne zajęcia pozalekcyjne, dodatkowe, żeby te nasze dzieciaki 

mogły wiedzę zdobywać. Natomiast ten rok i ubiegły rok był dosyć trudny, choćby ze względu na 

pandemię i na to, że przez 2,5 roku nasze dzieciaki były zamknięte w domach, uczyły się online. 

Wszyscy doskonale sobie zdajemy sprawę, w jaki sposób ta nauka się odbywała i że w 100% nie 

byli w stanie zweryfikować tej wiedzy tak jak powinni, a to czkawką odbiło się na tym roczniku 

też, tak jak na ubiegłym jeśli chodzi o egzaminy. Powiedziała, że nie usprawiedliwia się, tylko 

chce, żeby mieli świadomość, że w jej szkole było 16 dzieci, które podchodziły do egzaminu 

ósmoklasisty, w tym jedno dziecko z orzeczeniem, pięcioro dzieci z opiniami i 1 dziewczynka, 

która przyszła w marcu, bo urodziła dziecko i została włączona do rodziny zastępczej. Stwierdziła, 

to są problemy, o których na co dzień się nie mówi i nie widzi, ale to bardzo mocno odzwierciedla 

też pracę tych dzieci. Poza tym i to też jest ważne - sam fakt, iż dzieci mają świadomość, że pójdą 

i tak do szkoły, którą wybiorą, bo certyfikat i wynik w dobrych liceach wpływa na to, czy to 

dziecko zostanie przyjęte, czy nie, ale do dobrego liceum idą jednostki, reszta idzie do szkół 

generalnie gdzieś.  Mamy licea, które są renomowane i tam idzie jednostka, natomiast pozostałe 

dzieci nie mają motywacji do nauki, bo i tak mówią, że zostaną przyjęte, że i tak będą w tej 

szkole. Szukają patentu na to, jak zmotywować ich bardziej do nauki, realizują wiele różnych 

programów. Ma nadzieję, że ten rok pokaże coś więcej, bo tu już są te dzieci, które uczyły się w 

szkole, a to naprawdę bardzo dużo wpłynęło na te wyniki. 
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Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bornem Sulinowie Wiesław Tranbowicz podziękował panu 

Andrzejowi. Powiedział też, że jego zdaniem przyszły rok będzie bardzo różny, pod znakiem 

zapytania jeżeli chodzi o wyniki, ponieważ to jest ten rocznik jak przyjmowali ośmiolatków, 

siedmiolatków, sześciolatków. Ponadto jest bardzo dosyć trudny, jeżeli chodzi o zadania 

wychowawcze, duże wyzwania. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że my nie czynimy Państwu 

zarzutów, że są takie wyniki lub inne. Wie, że w dzisiejszej dobie się przygotowuje dzieci: matury, 

testy, egzaminy, etcetera. Najwyżej jest wiedza, którą posiądą, tego im nikt nie zabierze, co im 

nauczyciele przekażą. Nie każdy potrafi zdać test, nie każdy napisać test. To powoduje różne 

problemy i myśli, że wiedza jest najważniejsza. Poruszył temat, może delikatny, ale dzisiaj co się 

dzieje z zawodem nauczyciela, jak on jest postrzegany w społeczeństwie, jak są traktowani 

nauczyciele, jest uwłaczające temu zawodowi. Zwrócił się z ogromną prośbą do dyrektorów - 

brońcie czci i honoru zawsze nauczyciela, bo to jest bardzo ważne. Zawsze stańcie za nim murem, 

pilnujcie jego jako pracownika, jeśli go bardzo szanujecie. W społeczeństwie kiedyś ten nauczyciel 

rzeczywiście coś znaczył, a dzisiaj to niestety degradacja społeczeństwa jest ogromna. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska bardzo podziękowała Przewodniczącemu Rady Miejskiej za te 

słowa. Zwracając się do obecnych powiedziała, że wszyscy doskonale wiedzą, że jej całe 

dotychczasowe życie zawodowe to nauczyciel, chociaż przez większość życia dyrektor. Bardzo 

podziękowała za te słowa pod adresem nauczycieli i powiedziała, że to prawda - prestiż tego 

zawodu dzisiaj jest bardzo słaby w oczach społeczeństwa. Powiedziała, że dyrektorzy często mają 

trudną sytuację z racji własnego doświadczenia, bo zawsze do tej pory wymagało się od nich 

tego, że są przede wszystkim rzecznikiem ucznia, dopiero potem jest gdzieś nauczyciel, a jeszcze 

po drodze jest też rodzic. Myśli, że to musi się zmienić, żeby faktycznie ten autorytet nauczyciela 

w szkole był. To, co powiedział wcześniej dyrektor te problemy wychowawcze, które dzisiaj są w 

tych szkołach, szczególnie w szkołach podstawowych, bo w średniej szkole są troszkę inne 

narzędzia, które też pozwalają dyrektorom na trochę inne działania. Jeszcze raz podziękowała 

Przewodniczącemu Rady Miejskiej i zwróciła się z przesłaniem do kolegów dyrektorów, że tym 

bardziej, że coraz bardziej zaczyna brakować nam nauczycieli, więc jak najbardziej brońcie swoich 

pracowników, abyście mieli też w nich swoją podporę. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 
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Ad 9. Ocena przebiegu sezonu turystycznego 2023 w Gminie Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali informacje pisemne 

zawierające podsumowanie przebiegu sezonu turystycznego 2023 w Gminie Borne Sulinowo 

przygotowane przez Referat Promocji, Turystyki i Komunikacji Społecznej Urzędu Miejskiego w 

Bornem Sulinowie, Centrum Kultury i Rekreacji w Bornem Sulinowie oraz Miejską Bibliotekę 

Publiczną w Bornem Sulinowie. 

Powyższe informacje stanowią załączniki nr 10, nr 11 i nr 12 do protokołu. 

Poinformował, że tematem zajmowała się Komisja Rozwoju i zwrócił się do przewodniczącego 

komisji o przedstawienie opinii. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler przedstawił opinię komisji o następującej treści: 

„Komisja Rozwoju, po analizie otrzymanych informacji pisemnych na temat przebiegu sezonu 

turystycznego 2023 w Gminie Borne Sulinowo, uzupełnionych przez rozmowę z 

przedstawicielami instytucji odpowiadających za realizację zadań z zakresu turystyki, stwierdza, 

że sezon turystyczny należy zaliczyć do udanych. 

Bogaty kalendarz imprez plenerowych w znacznym stopniu przyczynia się do promocji Gminy 

Borne Sulinowo, która posiada sprzyjające warunki do rozwoju turystyki. W sezonie turystycznym 

2023 udało się przeprowadzić wszystkie zaplanowane przedsięwzięcia, w tym duże imprezy 

plenerowe. 

Turyści mogli skorzystać z oferty turystycznej, zawierającej szereg usług o charakterze i walorach 

poznawczych oraz wypoczynkowych m.in. takich jak: Centrum Informacji Turystycznej, Miejska 

Izba Muzealna w Budynku Kulturalno-Oświatowym, Centrum Kultury i Rekreacji z obiektami 

sportowymi, Miejska Biblioteka Publiczna z podległymi filiami, Muzeum Militarnej Historii 

Bornego Sulinowa, oznakowane szlaki turystyczne, 3 ośrodki jazdy konnej, 2 wypożyczalnie 

kajaków i rowerów na terenie miasta oraz 2 wypożyczalnie kajaków na terenie gminy, bazy 

rehabilitacyjne w Ośrodku „Revital” i Senior Residense Borne Sulinowo, dwa kąpieliska miejskie 

przy plażach „Marina” i „Słonecznej”, przystań wodna ze slipem do wodowania łodzi przy 

Ośrodku „Marina”, slip do wodowania wielkogabarytowych jednostek przy oczyszczalni ścieków 

w Bornem Sulinowie, nowy slip w miejscowości Piława, nowy pomost wędkarski w miejscowości 

Jeleń, przystań kajakowa i pole namiotowe przy ulicy Sportowej w Bornem Sulinowie, platforma 

do wodowania kajaków w pobliżu miejscowości Liszkowo, Aeroborne – turystyczne loty 
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widokowe, Grota Solna „Bornianka”, organizacja wycieczek szlakiem bunkrów „Wału 

Pomorskiego”, off-road, udostępnienie do zwiedzania z przewodnikiem kompleksu bunkrów 

grupa warowna „Góra Śmiadowska”. 

Na podkreślenie zasługuje fakt, że Kąpielisko przy plaży „Słonecznej” w sezonie turystycznym 

2023 cieszyło się bardzo dużym zainteresowaniem, szczególnie grup zorganizowanych. Nowo 

powstała drużyna WOPR w Bornem Sulinowie należycie zabezpieczała oba kąpieliska w mieście. 

Dużym zainteresowaniem cieszyła się również trasa rowerowa „Pojezierzy Zachodnich” na 

odcinku Borne Sulinowo – Łubowo – Rakowo. 

Po analizie informacji i rozmowach należy podkreślić rolę Miejskiej Biblioteki Publicznej, Centrum 

Kultury i Rekreacji oraz Referatu Promocji, Turystyki i Komunikacji Społecznej Urzędu Miejskiego 

w Bornem Sulinowie, które zorganizowały wiele ciekawych przedsięwzięć w obszarach turystyki, 

rekreacji i animacji czasu wolnego, skierowanych do dzieci, młodzieży oraz dorosłych. Dużym 

urozmaiceniem w trakcie organizowanych imprez i zajęciach cyklicznych był udział animatora 

sportu, dzięki któremu dzieci miały okazję wziąć udział w różnego rodzaju grach logicznych, 

ruchowych i muzycznych, a tym samym była okazja do wspólnego wypoczynku. 

Zdaniem komisji oferta turystyczna Gminy Borne Sulinowo wpisuje się w oczekiwania i potrzeby 

dzisiejszego turysty i od wielu lat powoduje duży poziom satysfakcji, jednakże należy w dalszym 

ciągu czynić starania w kierunku dalszego zagospodarowywania walorów historycznych i 

krajobrazowych terenu Gminy Borne Sulinowo, a także realizować inwestycje infrastrukturalne 

przy akwenach wodnych. Powyższe można realizować stopniowo pozyskując środki zewnętrzne i 

etapami realizować zamierzenia czy wypracowane koncepcje. 

Podsumowując, w oparciu o materiał pisemny oraz uzyskane wyjaśnienia, Komisja Rozwoju 

oceniła pozytywnie przebieg sezonu turystycznego w Gminie Borne Sulinowo w 2023 roku. 

Ponadto w oparciu o własne spostrzeżenia w trakcie sezonu turystycznego 2023 Komisja Rozwoju 

wnosi o: 

1) zweryfikowanie możliwości wyremontowania dwóch pomostów pływających na kąpielisku 

plaża „Słoneczna” w Bornem Sulinowie; 

2) zweryfikowanie możliwości posadowienia ogólnodostępnej wiaty rekreacyjnej nad jeziorem 

Pile przy ul. Magnoliowej w Bornem Sulinowie; 

3) wykonanie uzupełnienia zadaszenia oraz ogólnej konserwacji parasoli przeciwsłonecznych na 

plaży „Słonecznej” w Bornem Sulinowie; 
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4) obligatoryjny przegląd placów zabaw i urządzeń siłowni zewnętrznych przed sezonem 

turystycznym; 

5) w związku z zakończeniem okresu dzierżawy działki zlokalizowanej przy jeziorze Pile, 

oznaczonej w ewidencji gruntów i budynków nr 1/261, przekazanie terenu w zarządzanie dla 

Centrum Kultury i Rekreacji w Bornem Sulinowie pod zagospodarowanie jako 

ogólnodostępny teren sportowo-rekreacyjny i funkcjonowanie kąpieliska miejskiego.”. 

Pisemna opinia Komisji Rozwoju w tym zakresie stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że w sesji uczestniczą dyrektorzy 

Miejskiej Biblioteki Publicznej oraz Centrum Kultury i Rekreacji i radni mogą zadawać pytania. 

Radna Izabela Jadwiżyc powiedziała, że należą się serdeczne podziękowania za takie kreowanie 

naszego miasta i naszego powiatu w całej Polsce. Co roku widzimy, że coraz więcej turystów 

przyjeżdża, żeby podziwiać nasze piękne miasto i piękne okolice. Dlatego to, co tutaj jest 

przygotowane przez Miejską Bibliotekę, przez Urząd Miasta i przez Centrum Kultury i Rekreacji 

wpływa na to, że jednak tych ludzi przyjeżdża coraz więcej. Wracają i zapraszają innych i za to 

serdecznie podziękowała. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska podziękowała radnej Jadwiżyc za dostrzeżenie pracy naszych 

pracowników i naszych jednostek. Powiedziała, że za nami też kolejny trudny rok, bo to też były 

różne lata z różnymi wyzwaniami w tej kadencji, i pandemia, która dla nas była ogromnym 

zaskoczeniem, wszyscy nie wiedzieliśmy jak to będzie i wojna, i inflacja, więc naprawdę tych 

trudności było bardzo dużo. Poinformowała, że w tym roku w bibliotece został zatrudniony nowy 

pracownik do punktu informacji turystycznej, więc to też było nowe zadanie, nowa osoba i 

poznanie naszej gminy. Serdecznie podziękowała paniom dyrektorkom i pracownikom z naszego 

referatu - całej trójce z promocji, że naprawdę pomimo tego, że mieliśmy tyle działań i też tyle 

trudności, bardzo dobrze ten rok zafunkcjonował w naszej gminie. Oczywiście, że są rzeczy, które 

trzeba poprawiać, ulepszać, bądź też zmieniać. Ale z tego miejsca bardzo serdecznie 

podziękowała wszystkim osobom, które angażowały się w rozwój naszej turystyki i promocji 

regionu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, iż wie, że jest przygotowana 

prezentacja. Pan Dariusz Tederko - pracownik Urzędu przedstawi nam taką krótką prezentację na 

temat sezonu turystycznego w 2023 roku. 
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Burmistrz Dorota Chrzanowska powiedziała, że przygotowano taką naprawdę bardzo krótką 

prezentację – chcemy pokazać obrazowo, jak to wygląda na terenie naszej gminy. Oczywiście nie 

wszystko uda się pokazać w takim króciutkim filmiku, ale też ma świadomość, że nie wszyscy 

radni byli we wszystkich miejscach. Być może ta prezentacja też przybliży to, co się zadziało i to, 

co się dzieje. 

Inspektor ds. promocji i turystyki Dariusz Tederko przedstawił prezentację multimedialną 

zawierającą podsumowanie sezonu turystycznego 2023 w Gminie Borne Sulinowo. 

Wydruk prezentacji zawierający przedstawione slajdy stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol podziękował za piękną prezentację, 

błyskawiczne omówienie tego, co mamy, jakie walory posiada gmina. Po tym zapytał, czy radni 

mają pytania do prezentacji, uwagi. Może pani burmistrz chciałaby coś dodać. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska powiedziała, że to był bardzo telegraficzny skrót i wielu rzeczy 

nie udało się tutaj pokazać, bo nie ukrywa, że jeszcze dzisiaj dyskutowali na temat tej prezentacji. 

Wydarzenia, które były związane z 30-leciem - tu ich też już nie ma, czy też wiele wydarzeń, które 

były realizowane zarówno przez Bibliotekę i przez Centrum Kultury i Rekreacji, nie znalazły tutaj 

miejsca. Chcieli taką pigułkę pokazać, to co się zadziało i też stąd wybrali tylko takie pozycje. 

Podziękowała bardzo za tą prezentację. Myśli, że z przyjemnością to obejrzano. 

Radna Anetta Chołody powiedziała, że bardzo jej się podobała ta prezentacja. Po tym zapytała o 

dokumentację w sprawie pomostu w Łubowie, bo tam też chcieliby, żeby był pomost z 

prawdziwego zdarzenia. Czy coś mamy. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska odpowiedziała, że na ten moment nie mamy dokumentacji, ale 

przewidują i znają ten problem Łubowa. Wiemy, że nie zaistniała plaża w Łubowie, która też jest 

bardzo dobrze prowadzona, i że to jest też bardzo dobrze realizowane zadanie. Znamy te 

potrzeby, mamy takie plany. Ma nadzieję, że zintegrowane inwestycje terytorialne, nad którymi 

w tej chwili pracują w ramach Starostwa, ale być może też nawet otworzą się jakieś nowe 

możliwości dofinansowania, bo na pewno radni wiedzą o tym, a tutaj zaproszeni goście, że 

realizowane inwestycje to są w 99% inwestycje, na które otrzymujemy dofinansowania. Pamięta 

o tym pomoście i wie, że pracownik prowadził rozmowy dotyczące wstępnego zaprojektowania i 

pozwoleń wodnoprawnych jeśli chodzi o tą plażę, bo to też wasze miejsce na mapie turystycznej 

gminy. 
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Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zarządził 15 minut przerwy do godz. 15.45. 

Po przerwie Przewodniczący Rady Miejskiej wznowił obrady - w sesji uczestniczyło 15 radnych. 

Ad 10. Podjęcie uchwał. 

10.1. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Miejsko-Gminnego 

Ośrodka Pomocy Społecznej w Bornem Sulinowie oraz Burmistrza Bornego Sulinowa. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

rozpatrzenia skargi na działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bornem 

Sulinowie oraz Burmistrza Bornego Sulinowa. Skargę rozpatrywała Komisja skarg, wniosków i 

petycji, która wypracowała stanowisko stanowiące załącznik do uchwały. 

Po tym zwrócił się do radnych, czy mają pytania do projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono, 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/990/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 

Bornem Sulinowie oraz Burmistrza Bornego Sulinowa została podjęta jednogłośnie i stanowi 

załącznik nr 15 do protokołu. 
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10.2. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia stanowiska dotyczącego reparacji, 

odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści 

Niemiec oraz późniejszej okupacji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy przyjęcia 

stanowiska dotyczącego reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska 

poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji. Po tym zwrócił się do Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię negatywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 9 radnych, 

- przeciw głosowało 5 radnych,  

- wstrzymał się od głosu 1 radny. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/991/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie przyjęcia stanowiska dotyczącego reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z 

tytułu strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji została 

podjęta i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
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10.3. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia Planu ogólnego Gminy 

Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

przystąpienia do sporządzenia Planu ogólnego Gminy Borne Sulinowo. Po tym zwrócił się do 

Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/992/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia Planu ogólnego Gminy Borne Sulinowo została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

10.4. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości 

stanowiącej własność Skarbu Państwa.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości oznaczonej działką nr 68/5 w obrębie Jeziorna. Po tym zwrócił się do Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną.  
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/993/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości stanowiącej własność Skarbu 

Państwa została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

10.5. Podjęcie uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy 

Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej oznaczonej działką nr 3/25 w miejscowości Borne 

Sulinowo. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu 

uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/994/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

10.6. Podjęcie uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy 

Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej oznaczonej działką nr 89/138 w miejscowości Borne 

Sulinowo. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu 

uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/995/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
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10.7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na czas nieoznaczony 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

nieruchomości gruntowej zabudowanej budynkiem świetlicy wiejskiej, oznaczonej działką nr 6/28 

w miejscowości Jeleń. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie 

projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/996/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na czas nieoznaczony nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 27 do 

protokołu. 

10.8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 4 lat 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 389 m2 z nieruchomości oznaczonej działką nr 148/1 w 

miejscowości Krągi. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie 

projektu uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/997/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 4 lat nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 29 do 

protokołu. 

10.9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 4 lat 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 377 m2 z nieruchomości oznaczonych działkami nr 147/3 

i nr 148/1 w miejscowości Krągi. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię 

odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/998/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 4 lat nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 31 do 

protokołu. 

10.10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 

przesyłu na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości oznaczonych działkami nr 69/2 i 70/1 w miejscowości Ciemino. Po tym zwrócił się 

do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/999/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach 
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stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik 

nr 33 do protokołu. 

10.11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 

przesyłu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości oznaczonej działką nr 209 w miejscowości Piława. Po tym zwrócił się do Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1000/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości 

stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik 

nr 35 do protokołu. 

10.12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 

przesyłu na nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości oznaczonej działką nr 104 w miejscowości Śmiadowo. Po tym zwrócił się do 

Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1001/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości 

stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik 

nr 37 do protokołu. 

10.13. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla 

strażaków ratowników ochotniczych straży pożarnych oraz kandydatów na strażaka 

ratownika OSP z terenu Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy ustalenia 

wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników ochotniczych straży pożarnych 

oraz kandydatów na strażaka ratownika OSP z terenu Gminy Borne Sulinowo. Po tym zwrócił się 

do Komisji Rozwoju i Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 
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Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1002/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników 

ochotniczych straży pożarnych oraz kandydatów na strażaka ratownika OSP z terenu Gminy 

Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

10.14. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 

nieruchomości. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy określenia 

wysokości stawek podatku od nieruchomości. Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-

Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- przeciw głosowała 1 radna, 

- głosów wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1003/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości została podjęta i stanowi 

załącznik nr 41 do protokołu. 

10.15. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków 

transportowych. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy określenia 

wysokości stawek podatku od środków transportowych. Po tym zwrócił się do Komisji 

Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 14 radnych, 

- przeciw głosowała 1 radna, 

- głosów wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1004/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych została podjęta i 

stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 
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10.16. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne 

Sulinowo na 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

zwiększenia dochodów budżetu gminy o kwotę 1.092.787,10zł, zmniejszenia dochodów o kwotę 

110.000,00zł, zwiększenia wydatków o kwotę 982.787,10zł oraz dokonania zmian w planie 

dochodów i wydatków rachunku dochodów oświatowych jednostek budżetowych. Po tym 

zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie projektu 

uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają pytania do 

projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1005/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

10.17. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie 

finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2023-2034. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2023-

2034. 
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Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

Uchwała Nr LXIV/1006/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na 

lata 2023-2034 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

10.18. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy Zespole Opieki 

Zdrowotnej w Bornem Sulinowie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy powołania 

Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie – uchwała wprowadzona 

do porządku w dniu sesji. Projekt uchwały nie był opiniowany przez komisje Rady Miejskiej w 

Bornem Sulinowie. Po tym zwrócił się do radnych, czy mają pytania do projektu uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 15 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
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Uchwała Nr LXIV/1007/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 26 października 2023 r. 

w sprawie powołania Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie 

została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Opinie Komisji Budżetowo-Gospodarczej oraz Komisji Rozwoju odnośnie analizowanych 

projektów uchwał stanowią załączniki nr 50 i nr 51 do protokołu. 

Ad 11. Interpelacje i zapytania radnych. 

W punkcie sesji „Interpelacje i zapytania radnych” głosu nie zabierano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol poinformował, że w okresie międzysesyjnym nie 

wpłynęły od radnych interpelacje i zapytania. 

W dniu 18 października 2023 r. wpłynęła odpowiedź Burmistrza Bornego Sulinowa na 

interpelację radnej Joanny Grosickiej złożoną 28 września 2023 r. w sprawie urządzenia dróg: ulic 

Malinowa, Poziomkowa i Jagodowa w miejscowości Dąbrowica. 

Powyższa odpowiedź pismem przewodnim z dnia 18 października 2023r. została przekazana 

interpelantowi.  

Ad 12. Wolne wnioski i informacje. 

W punkcie sesji „Wolne wnioski i informacje” głos zabrali: 

 Radna Anetta Chołody zapytała o bonus frekwencyjny, czy coś wiemy, czy jakieś pieniądze 

wpłyną, czy nie. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska na wstępie powiedziała, że musielibyśmy sobie uściślić to 

pytanie - bonus frekwencyjny, który dotyczył zarówno kół gospodyń wiejskich, orkiestr 

dętych, funduszu dla straży pożarnej, dla kół, dla stowarzyszeń sportowych i jeszcze budżet 

obywatelski. Na dzień dzisiejszy nie mamy żadnej informacji, jak to będzie realizowane, czy to 

w ogóle będzie realizowane. Ukazała się taka informacja, jak gdyby ukierunkowująca trochę 

przyznanie tego 1.000.000 dla Ochotniczych Straży Pożarnych - to są takie początkowe 

wytyczne. W pierwszej kolejności musi zostać obliczona frekwencja, czyli liczba mieszkańców 

wg GUS na stan chyba stycznia 2023 uprawnionych do głosowania. Od tej liczby będą odjęte 

wszystkie te głosy, które były oddane na podstawie zaświadczeń, więc dopiero wtedy będzie 
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ustalona tak naprawdę frekwencja. Myśli, że mimo to powinniśmy mieć najwyższą frekwencję 

w powiecie, bowiem nie było gminy, która gdzieś by tam się zbliżała do nas, a z informacji, 

które posiada z naszego referatu, to około 100 takich zaświadczeń pojawiło się w czasie 

głosowania, więc to nie powinno stanowić. Natomiast o decydowaniu i przyznaniu tych 

środków będzie decydowała komisja. Wstępny skład komisji został podany, jest to 

przedstawiciel Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, 

przedstawiciel organu, czyli my, przedstawiciel OSP i przedstawiciel Powiatowej Straży 

Pożarnej. Nie wyczytała w informacji, kto powołuje tą komisję opiniującą. Jest tylko 

informacja, że jeżeli ta komisja nie zbierze się do 31 grudnia, to o tym będzie decydował 

Komendant Wojewódzkiej Straży Pożarnej po zasięgnięciu opinii Komendanta Krajowego. Te 

środki mogą być przeznaczone na termomodernizację, na remonty, na wyposażenie. Nie ma 

na budowę przynajmniej w tej informacji, która się ukazała. Natomiast nie ma żadnej 

informacji, która by mówiła o tym, czy będą te środki, czy też ich nie będzie, nie potrafiła 

odpowiedzieć na to pytanie dzisiaj. Śledzimy to oczywiście, jeżeli tylko pojawi się jakakolwiek 

informacja, to też udzieli takiej informacji. Budżet obywatelski nas nie dotyczy, bo my nie 

mamy tego budżetu. 

 Radny Arkadiusz Malarski zwrócił się z prośbą do Skarbnika Gminy o wyjaśnienie, ponieważ 

dzisiaj podejmowaliśmy uchwałę o wzroście stawek podatku od nieruchomości, a to ma też 

bezpośrednie przełożenie na portfele mieszkańców, przedsiębiorców. Myśli, że warto 

wspomnieć o tym, czym skutkuje obniżanie tych stawek w stosunku do stawek maksymalnych 

dla budżetu gminy. Dlatego prośba do Skarbnika, żeby teraz tutaj mieszkańcom i być może 

osobom, które nie są zorientowane, wyjaśniła właśnie tą kwestię. 

Skarbnik Gminy Lidia Ławrukajtis oddała głos Kierownikowi Referatu Podatków i Opłat. 

Kierownik Referatu Podatków i Opłat Beata Mieczkowska powiedziała, że te skoki podatków 

są dosyć wysokie, inflacja 15% jeżeli chodzi o stawki maksymalne. My je staramy się 

waloryzować, czyli mówimy, że ich nie podnosimy, a je waloryzujemy, czyli przeliczamy 

stawki, które obowiązywały w roku 2023 przez te 15% na rok 2024. Tak jak radny 

zasugerował oczywiście podają do Ministerstwa Finansów tzw. uszczuplenia. Jest to różnica 

między stawką maksymalną obowiązującą i stawką, która została uchwalona przez radę 

gminy. Starają się, żeby te uszczuplenia nie były za wysokie, dlatego jest taka waloryzacja tej 

stawki. 
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Skarbnik Gminy Lidia Ławrukajtis w uzupełnieniu poinformowała, że skutki z uszczupleń są 

podawane w sprawozdaniu o dochodach gminy i one są później brane pod uwagę do 

wyliczenia subwencji wyrównawczej jako wpływ do budżetu. Pomimo że tego wpływu nie 

mamy, są liczone jako wpływ, czyli tak pozbywamy się po prostu swoich dochodów. 

Radny Arkadiusz Malarski stwierdził, że o tyle gmina dostaje mniej subwencji wyrównawczej. 

Skarbnik Gminy Lidia Ławrukajtis odpowiedziała, że tak. 

 Radny Arkadiusz Malarski nawiązał do uchwały w sprawie przyjęcia stanowiska dotyczącego 

reparacji itd., dlaczego Komisja Budżetowo-Gospodarcza zaopiniowała tą uchwałę 

negatywnie. Powiedział, że nie chodzi o to, że my jesteśmy przeciwni prywatnie temu, żeby 

odszkodowania takie zostały wypłacone, bo oczywiście każdy z nas jest za tym, żeby takie 

odszkodowania były wypłacane, jeżeli się należą. Ale w toku dyskusji na komisji doszliśmy do 

wniosku, że jakby to nie jest w naszej kompetencji opiniowanie pozytywne takiej uchwały czy 

podejmowanie takiej uchwały, ponieważ to już jest post factum. Z tego, co wszyscy wiemy, 

takie żądania już zostały przez nasz Rząd przedstawione stronie niemieckiej, więc pytanie nas 

w tym momencie jako radnych, jako Radę Miejską o to, czy to popieramy, to jest troszeczkę 

za późno. Poinformował, że jego dziadek mieszkając niedaleko Warszawy, doznał jako 

siedemnastoletni chłopak poważnych krzywd z tytułu esesmanów, żołnierzy niemieckich. Też 

przyjechał tutaj na te tereny ze swoimi rodzicami, ponieważ został zburzony ich dom. To się 

wszystko zgadza, ale jednocześnie zajął też gospodarstwo ludzi, którzy tutaj mieszkali. Myśli, 

że na poziomie władzy samorządowej, to nie jest nasza rola, żeby się w tej kwestii tyle lat po 

wojnie wypowiadać. Dlatego podjęli taką, a nie inną decyzję. Chce, żeby wybrzmiało jeszcze 

raz, że to nie jest tak, że my nie jesteśmy za tym, żeby jakiekolwiek odszkodowania nasz kraj 

za to dostał, bo oczywiście prywatnie jesteśmy. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwracając się do radnego Malarskiego 

powiedział, że zadał zapytanie, zawsze zadaje pytanie, czy są pytania do uchwały, sugestie, 

zapytania, uwagi. Nikt z państwa nie pytał się, nikt nie powiedział ani zdania. A jeśli chodzi o 

dziadka przykro mu jest, że stracił majątek, który miał pod Warszawą, ale zajął to, co mu dał 

układ. Był taki powojenny postsowiecki układ i niestety ludzie brali to, co musieli. Jego 

dziadkowie stracili 2 domy, 2 razy ich spalono i z tego tytułu też mógłby mówić, że zajęli tutaj 

na Zachodzie pewne grunty. To nie jest ich wina, gdzieś musieli zamieszkać, a że była taka 

sytuacja jaka była, to trudno. W uzasadnieniu było napisane, że to jest jakby poparcie 
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stanowiska Polskiego Rządu, że społeczeństwo, a my jesteśmy przedstawicielem 

społeczeństwa, popieramy tą inicjatywę i tylko tyle. A czy one będą czy nie będą, czy 

dostaniemy odszkodowania, to już jest drugorzędna sprawa. 

Radny Arkadiusz Malarski powiedział, że patrząc na to w ujęciu ekonomicznym, to jeżeli 

miałby głosować za taką uchwałą to chciałby mieć trochę większą wiedzę, a takiej wiedzy nie 

ma, ponieważ tak szczegółowo się tym nie interesował. A przede wszystkim chciałby się 

dowiedzieć, ile nas to będzie kosztowało, ile wezmą za to prawnicy, jaki będzie koszt 

uzyskania tych reparacji i czy faktycznie jakakolwiek szansa istnieje na ich uzyskanie. Być 

może bardziej by był za tym, żeby te pieniądze, które będą wydane na to, były przeznaczone 

na jakieś inwestycje w naszej gminie, bo może tak się skończy, że tylko będą wydane 

pieniądze, a nie będzie z tego żadnych efektów. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol odpowiedział, że jak się idzie do Sądu nie 

wiadomo, czy się zawsze sprawę wygra, ale się idzie, koszty się ponosi. Jeśli takich kosztów 

nie poniesiemy, nie będziemy mieć prawników, to nie będziemy nigdy wiedzieć, czy nam te 

odszkodowania oddadzą czy nie dadzą. Myśli, że to już jest bezprzedmiotowa sprawa, 

uchwała została podjęta, głosowaliśmy i myśli, że ten temat już jest wyczerpany. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 13. Ustalenie terminu następnej sesji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol ustalił termin kolejnej sesji na dzień 30 listopada 

2023 r. (czwartek) godz. 14.30.  

Tematem sesji - oprócz punktów regulaminowych - będzie m.in.: 

1. Informacja na temat podejmowanych działań w zakresie pozyskania środków finansowych z 

funduszy zewnętrznych. 

2. Opinia Prezesa Sądu Rejonowego w Szczecinku dotycząca potrzeb w zakresie wykonywania 

pracy przez skazanych oraz informacja o podmiotach wyznaczonych, obowiązanych do 

przyjęcia skazanych w celu wykonywania pracy w roku 2024. 
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3. Uchwalenie Programu współpracy Gminy Borne Sulinowo z organizacjami pozarządowymi 

oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o 

wolontariacie na 2024 r. 

4. Informacja Burmistrza o zgłoszonych żądaniach, o których mowa w art. 36 ust. 1-3 i ust.5, i 

wydanych decyzjach, o których mowa w ust. 6 i 7 zgodnie z art. 37 ust. 8 ustawy z dnia 27 

marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. 

5. Informacje dotyczące analizy oświadczeń majątkowych za 2022 rok. 

6. Podjęcie uchwał. 

Ad 14. Zamknięcie sesji. 

W związku z wyczerpaniem ustalonego porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz 

Gorgol zamknął LXIV (64) Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 

Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie trwała od godz. 14.30 do godz. 16.20. 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała: 

Anna Łozińska 


